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Pon^ Feliu va presidir el CoMegi d'Advocats de Girona durant l'época 

mes activa d'aquesta insritucic'i, en Tetapa de la transició del franquisme 

a la democracia. Ara és magistrat del Tribun,al Superior de Justicia de 

Catalunya i confia trobar temps per dedicar-se a la seva gran vocació, la 

literatura. Amic íntim de Lluís Llach des de Tadolescencia, és nét de 

Narcís Llanca, el popular avi Siset de Lestaca, que el cantant va conéi-

xer a través d'ell mentre pescaven al Ter al Verges deis primers anys 60. 

- Ha canviat molt el Besalú d'ara en 
relució amb el de la seva infantesa! 

- Quan j(i era petit, Bcsaiú era un 
pohle humil i tranquil. Ara té una afluen
cia Uirística que fa por. Liavors la vida de 
poblé era molt enriquidora. Els portáis de 
les cases eren oherts de hat a bat i nosal-
tres jugávem pels carrers o anávem a ba-
nyar-nos ai riu. Lamento que els meus 
filis, el mes valuós que he tingut a la vida 
juntament amb la meva dona, no hagin 
pogut viure l'experiéncia intensa de créi-
xer en un pohle com la vaig viure jo. 
L'impacte de la natura i la presencia de la 
pedra exercien sobre mi un magnetisme 
especial, al Besalú de la meva infantesa, 
que em va marcar d'una manera semblant 
a com Tart ha marcaf els italians que han 
crescut submergint-s'hi a través deis seus 
monumcnts. Conservo uns hons records 
de la infantesa; els primers amics, la be-
Ilesa deis ponts del poblé, les estones amb 
el meu avi Siset, etc. Qui havia de dir 
que el meu avi un dia quedaria immorta-
litzat com l'avi Siset de la can^ó Lestaca, 
d'en Lluís Llach... 

- Quins records té de l'avi Siset? 
- En tinc uns records entranyables, 

L'avi Siset era barben Tenia una barbe
ría, que també era espardenycria, al carrcr 

osté va pasmr la infantesa a Besalú i 
després va anar a viure a Verges. Va 

seguir el trajéete invers al de Prancesc 
Cambó, que va néixer a Verges i després 
va anar a viure a Besaíú,,. 

- Vaig néixer a Sant Mori. Quan jo 
devia teñir uns quatre mesos, la familia 
ens vam trasUadar a Besalú. La branca 
materna de la familia prové de Besalú. 
La paterna, de Sant Mori. El meu pare 
era el secretari de l'Ajuntament de Ca-
hanelles. La meva mare, la mestra de 
Beuda. Vam anar a viure a Verges quan 
el meu pare hi va haver d'anar a treba-
llar com a delegat de la Caixa d'Estal-
vis de Girona a la població. 
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Pon^ Feliu i Llansa va néixer el 23 
de setembre de! 1945 a Sant Morí. 
Es liicenciat en Dret per la Universi-
tat de Barcelona, on va cursar també 
estiidis de doctorar. Va ser cap deis 
Negociats d'Administració Local i 
Relacions Interministerials de l'Ad-
ministració Civii de i'Estat a Giro-
na, del 1970 al 1973, i magistrat su-

> plent número 1 de la Magistratura 
' de Treball de Girona, del 1973 al 

1977. Va exercir de professor univer-
sitari de dret civil i dret mercantil 
entre el Í975 i el 1988. 

Va trebailar d'advocat entre el 
1970 i el 1988. Va presidir el 
CoMegi d'Advocats de Girona entre 
el 1975 i el 1984, etapa en qué 
aquesta institució es va catalanitzar i 

k va generar una importanc activitat 
I democrática, i va ser merabre funda-
í: dor del Conseíí de CoMegis d'Advo

cats de Catalunya. 
; El 1988, es va incorporar a la 

| , magistratura, després de quedar el 
I número 2 un cop finalitiats els con-
l cursos de merits i eís exámens, ais 
; quals es van presentar 109 persones. 
I Va presidir la secció tercera de l'Au-
í: diéncia Provincial de Bilbao durant 
i un any. El 1990, va entrar de magis

trat ai Tribunal Superior de Justicia 
, de Catalunya, on exerceix actual-
I ment. Pon^ feliu, que ha estat dis-
' tingir amb la Creu de Sant Raimon 

de Penyafort i és autor de nombroses 
pubíicacions en Támbit jurídic, és un 

¿, profund coneixedor i estudios del 
h dret civil cátala. 

Major de Resalú. A mi m'agradava 
anar el dissabte al vesprc a la barheria 
del meu avi i asseure'm a escoltar les 
llargucs histories de la gent que hi en-
trava. Llavors encara no hi havia la fo-
llia peí fútbol que hi ha ara i les con
verses que es produíen a la barheria 
eren molt variadcs, perqué el meu avi 
tenia una clientela forfa heterogénia. 
El meu gust excessiu per la paraula ve 
del fet que des de petit vaig créixer en 
un amhient de moka paraula, amb per
sones mole dialogants que em van des
pertar el gust peí món verbal i el litera-
ri. La meva mare em va acostumar a 
llegir de hen petit. La lectura sempre 
ha estat per mi un plaer sublim, Em re
cordó de petit llegint cada nit fins que 

Vaig créixer en un 
ambient de moka paraula. 

Ara Tamor a la paraula, 
Pahundáncia d'adjectius, 

es va perdent. 
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la son em vencía. ]o vine d'un món pau-
sat en qué la calma és un valor. No en-
tenc que la gent tothora vulgui anar al 
gra. L'amor a la paraula, a l'abundancia 
d'adjectius, es va pcrdent i jo ho lamen
to d'una manera profunda, La tertulia 
per mi és molt important. 

- A vosté semj)re ¡i ha agradat estudiara 
- Quan vaig acabar el sisé de hatxi-

Uerat al CoUell, vaig figurar al quadre 
d'honor de! centre com un alumne bri-
Uant. La veritat és que l'any següent, a 
rinstitut de Girona, vaig baver de peda-
lar molt i suar de valent per atrapar els 
meus companys de curs. A Girona, vaig 
teñir professors molt bons: Santiago So-
breques, mossén Fuentes, el senyor Bon-
nín,.. El Collell que jo vaig conéixer, el 
deis anys 50 i 60, era un centre que ni 
era catalanista ni oferta una bona quali-
tat d'ensenyament. Ara hi ha qui vol 
maquillar la realitat, pero no podem 
obíidar la memoria histórica. El Collell 
era pie de mestres i capellans que eren 
feixistes conven^uts. El director era inca-
pa9 d'acabar una classe sense baver dedi
car un panegíric a Franco. Jo recordó 
haver vist com algún capellá protagonit-
zava unes quantes pallisses anrológiques. 

L'etapa del CoUell és Túnica de la meva 
vida de la qual no guardo bons records, 

- De Verges, sí que en té bons records... 
- Tinc un record pletoric de Verges, 

sobretot de la colla que formávem amh 
els amics. L'element mes popular de la 
colla va acabar sent en Lluís Llach, que 
quan venia amb nosaltres era un jove 
anonim, desconegut. Els anys que vam 
viure plegats els memhres de la colla, 
entre el 1961 i el 1967, aproximada-
ment, van ser espléndids. A l'hivern, es-
tudiavem. A l'estiu, ens banyávem al riu 
Ter o al mar, a l'Estartit i a l'Escala. 
Cada vespre jugávem a la botifarra, La 
nostra vida era extremament cómoda. 
També és veritat, pero, que érem una ge-
neració que vam pujar educats en un 
gran sentit del deure. Ens van collar 
molt perqué fóssim perseverants i apren-
guéssim a sortir-nos-en a la vida. Educats 
en aquesta filosofía de la responsabilitat 
i del treball, sempre bem tingut molt 
present i'imperatiu del sacrifici i no bem 
deixat Uoc a la improvisació. En Lluís ha 
arribar a ser un cantant amb un enorme 
reconeixement popular, pero els altres 
companys de la colla també s'han desta-
cat en els seus ámbits professionals: 

l'Enric Costa és un notari important, 
en Ramón Fallí és el director a Europa 
d'una empresa americana potent, etc. 

- Quina relació tenia l'avi ^het 
amh la colla! 

- EU passava temporades a casa de 
les seves dues filies i, per tant, sovint a 
Verges. A mes d'entretenir-nos amb 
partides de cartcs i fent petar 'a xerra-
da, els de la colla també ankvem a 
nedar al riu. En Lluís era Túnic de la 
colla al qual li agradava pescar. El meu 
avi era un borne pacient i també era 
molt aficionat a la pesca. Per aquesta 
rao, mentre els de la colla nedávem, 
moltes vegades ells dos pcscaven al riu. 
D'aquesta manera es devien fer amics i 
devia néixer entre ells un corrent afec-
tiu. L'avi Siset era un borne molt res-
pectuós i no sermonejava. No era, en 
absolut, una persona especialment po-
lititzada i que es passés el dia predi-
cant, tot i que havia estat regidor d'Es-
querra Republicana de Catalunya a 
Besalú, i era de conviccions ferma-
ment antimonarquiques i anticlericals. 
Era im menestral de condició humil i 
amb consciéncia social. República i 
catalanista fervent, reunía els trets 
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propis de l'home de l'Esqucrra Republi-
cana del seu temps i no mantenía cap 
formulació independentista. Era anti-
camboniá. Per cert, ell havia afaitat 
moltes vegades el pare de Franccsc 
Cambó, que vivía prácticament al cos
tar de la barbería. També devía afaitar 
algún cop Francesc Cambó, tot í que va 
estar poc temps a Besalú. Peí meu aví, 
els Cambó representaven la dreta, els 
sertyoritus. El que mes va lamentar sem-
pre el meu aví va ser que, per un mes, el 
seu pare no va poder vcure Tadveni-
ment de la República. Lí va saber molt 
greu que el seu pare morís un mes abans 
que Aifons Xlll s'hagués d'exilíar... 
Quan les tropes franquístes van entrar a 
Besalú, al meu aví í els seus companys 
republícans els van humilíar obligant-
lüs a escombrar esglésíes com si fossin 
uns católícs fervents... En Lluís va 
conéixer, a través de les explícacions 
del meu aví, un món república alterna-
tíu al franquisme. Amb l'avi Síset, en 
Lluís va descubrir un món nou, que ell, 
fíU de l'alcalde de Verges dunmt el fran
quisme i educat en la por d'una escola 

Amb el meu avi Siset, 
república i catalanista, 

en Lluís Llach 
va descubrir 
un món nou. 

de frares, ignorava, El contacte llarg i 
reiterat entre en Lluís t el meu aví va 
permetre que un bon día en Lluís escrí-
vís Lestüca amb el pretext de les con
verses que ells tenien- Lestaca era una 
cang:ó sense lletra que en Lluís havia 
composr feia anys i que els de la colla 

raraMejávem cantant només lombe, en 
francés, a la tomada. Quan jo feia la mili 
a Melílla, on vaíg aprontar el temps per 
llegir moltíssim, un company cm va es-
criure dient que en Lluís finalmenr havia 
posat lletra a aquella cangó i que la lletra 
parlava del meu aví. Vaíg quedar una 
mica sorprés. En Lluís i l'avi Síset eren 
bons amics, pero al cap i a la fi era ei 
meu avi, no el seu. Qui havia de dir que 
seria una can^ó emblemática. 

- L'avi Siset se sentía orgullos de 
la canga? 

- Jo cree que mai no va ser conscient 
de la magnitud del fenomen en qué va 
derivar ía can^ó. Lí feia gracia i prou. La 
devía veuie com una críaturada d'un bon 
nano que era amic del seu nét. No hí do-
nava importancia i no comentava mai 
res sobre la canq:ó. Lúltima vegada que es 
van veure amb en Lluís, en un recital a 
Besalú, es va produir una sítuació molt 
emotiva. No sé sí per timidesa, en Lluís 
no va dir públicament fins a la meitat de 
la década deis 80, poc abans que morís el 
meu aví, que l'avi Siset era una persona 
que existía de debo. 
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- Com era Lluís Llach d'adokscem! 
- Era un mes deis de la colla, tan 

competitiu com els altres jugant a tennis 
de taula o al futholí, o perseguint mosses 
a l'Estartit. Ja llavors tenia una sensihili-
tat musical de geni. E! recordó tocant 
música clássica al piano tancat en una 
habitació completament fosca de casa 
seva. Ideologicament, ell mantenia una 
püsició dretana i, jo, tot i que encara es-
tava a les beceroles, ja tenia una visió una 
mica mes predemocrática de la política, 
perqué era dos o tres anys mes gran que 
els altres companys de la colla i estudiava 
dret pülític a la universitat, que per mi va 
ser una descoherta impressionant. Els de 
la coila parlávem molt de política i jo els 
anava transmetent la meva formació in-
cipient. En un any, en Lluís va fer una 
evolució ideológica molt rápida, apassio-
nant i contundcnt cap a les tesis progres-
sistes que ha defensat sempre des que es 
una persona pública. 

- Vostó va ser un deis amics que li van 
fer costal en el primer recital de la seva car' 
rera, el 22 de marg del 1967 a Terrassa... 

- Aquell dia el vam haver d'empcn-
tar perqué sortís a cantar. Va entrar a l'es-
cenari tremolanr com una fulla. La pri
mera part va ser catastrófica. A la segona, 
es va transfigurar completament i, amh 
una facilitar tremenda, va cantar amb un 
punt inexplicable de veterania. Es va 
crear un siienci total i els aplaudiments 
van ser extraordinaris. En aquell instant 
vam veure que en Lluís podia arribar a ser 
un gran cantant. Fins llavors, amb els 

L'etapa de Testada al Coüell 
és l'única de la meva vida 

de la qual no guardo 
bons records. 

amics, ell només cantava per passar Fes
tona: can^ons d'en Serrar, d'en Raimon, 
mexicanes, el que fes falta... Li vam 
haver de prohibir que en cantes com en 
Serrat, perqué la gent comentava que 
l'imitava, tot i que no era veritat, ja que 
ell cantava de la manera com ho feia des 
d'abans que sortís en Serrat. 

- Vosté no tenia una vocació artística, 
com Lluís Líac/i.' 

- De petit, peí incu taranná huma-
nístic, jo deia que de gran volia estudiar 
Filosofía ¡ Lletres. M'atreien les humani-

tats en general i la literatura en concret. 
La literatura era i és la meva gran voca
ció. Pensant en una sortida professional 
mes práctica, vaig comentar, pero, els 
estudis de Dret, sense gaire entusiasme, 
tot i que després em van agradar molt. 
També estudiava Económiques, perqué 
m'interessava aquesta carrera. Els estudis 
em van anar bé. Vaig «emendar a treba-
llar de passant a Girona amh dos profes-
sionals molt competents, els advocats 
Rossich i Genover, Després vaig obrir el 
meu despatx d'advocat. Quan va morir 

Revista de Girona / niH'cnihre - de^cnibre i 098 23 1605] 



el dega del CoMegi d'Advocats de Gi-
rona, el senyor Congost, que era una fi
gura emblemática, vivíem al país una 
etapa predemocrática. Una colla d'ad-
vocats inquiets vam creure que havíera 
de donar efcctivitat a aquell mot 
d'ordre que parlava de guanyar espais 
de IHbertat en tots eís ámbits, inclosos 
els deis coMegis professionals, que eren 
unes plataformes mók útils. Vam con
vocar una reunió per intentar formar 

una junta alternativa a Tofícialista que 
previsiblement s'havia de crear. La tro-
bada va reunir una scixantena d'advo-
cats. Vam decidir votar el candidat a 
degá i em van triar a mi. Espantat, vaig 
demanar una segona votació. Vaig tor
nar a sortir, encara amh mes vots- Vam 
presentar la candidatura a Íes eleccions 
de! CoMegi i vaig ser-ne escoUit el 
degá, perqué ftnalment no s'hi va pre
sentar cap mes llista, ja que els del sec-

Em sentó orgullos 
d'exercir la meva funció 

jurisdiccional 
sense que es noti. 

tor oficialista es van estimar mes no 
haver-se d'enfrontar a la nostra. El go-
vern civil tenia el dret de veto i podia 
aconseguir que la nostra candidatura no 
fos la que manes al CoMegi. Era el mo-
ment de l'agonia del franquisme i la 
premsa ens va ajudar publicant arricies 
en els quals es donava a entendre que en 
aquella etapa de mobilització prede
mocrática general no semblava logic que 
el govern civil volgués exercir el seu dret 
de veto. No el va exercir. Des del 
CoMegi, vam poder realitzar una feina 
notable de catalanització i vam organit-
zar moltes actívitats, entre les quals hi 
va haver uns cicles de conferencies en 
qué van intervenir líders polítics desta-
cats. L'etapa del 1976 al 1978 va ser 
molt intensa. 

- El 1979, voste va ser candidat 
al Senat... 

- Catalunya és per mi un sentiment 
visceral que ultrapassa tota ideoiogia. 
Sempre havia col-laborat amb totes les 
iniciatives de carácter catalanista per a 
les quals m'havien demanat suport. 
Havia ajudat l'Esquerra Democrática de 
Catalunya, e! grup de Ramón Trias Far-
gas (fimdat en part per la influencia d'al-
guns advocats gironins, com Enríe 
Ametller i Martí Peya), que mes tard es 
va fusionar amb Convergencia De-
mocrática de Catalunya. Les possibilitats 
de la candidatura de l'Entesa deis Cata-
lans m'havia despertat iMusió i, tot i que 
eren uns moments molt confusos, vaig 
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acceptar anar a les eleccions al Scnat del 
mar9 del 1979, amh Pere Portahella i 
Pere de Palol, per la circumscripció de 
Girona. Sabia que no sortiria clcgit i 
l'endemá de les eleccions vaig tornar a 
casa amh la satisfacció d'haver complcrr 
el meu deure, ]o somniava que es pogués 
mantenir l'esperit unitari i de progrés de 
l'Assemblea de Catalunya, pero aquest 
objectiu no es va poder complir i cadas-
cú va tirar peí seu costat. Vaig continuar 
exercint d'advocat fíns que va sortir una 
Uei que permetia ais juristes de prestigi 
accedir directament a la magistratura. 
Havia estat degá del CoMegi durant uns 
quants anys, el despatx d'advocat em 
rutUava bé i sentía horror davant el pe-
rill de caure en la rutina o TavorrimenC. 
Ja havia complert una etapa. Per sorpre-
sa de la familia i els amics, vaig arribar a 
la conciusió que havia d'intentar passar 
a l'altra banda i entrar a la magistratura. 
Vaig fer les proves i vaig quedar segon, 
el desembre del 1988. Vaig triar una 
pla^a de president d'una secció de PAu-
diéncia Provincial de Bilbao, perqué 
tenia ganes de conéixer de prop la reali-
tat basca. Hi vaig estar un any, que per 

mi va ser molt alligonador. Nomcs vaig 
passar una certa por una vegada, quan es 
va jutjar el cas de la vaga de fam deis 
presos del Grapo. Després vaig tornar a 
Catalunya per incorporar-me a Barcelo
na al Tribunal Superior de justicia. Fa 
cosa d'un any, vaig passar a la secció de 
civil i penal. També he estat professor 
d'universitat uns quants anys. 

- La jmtícia és una utopia! 
- Dostojevskij deia que no es pot 

viure sertse pietat en absolut. Hem 
d'adoptar un criteri de máxima flexibili-
tat. Darrere cada expedient, hi ha unes 
persones a les quals cal intentar fer justi
cia. Jo procuro posar-me a la pell de ca-
dascú amh humilitat, fugint del protago-
nisme, i em sentó orgullos d'exercir la 
meva funció jurisdiccional sense que es 
noti. Les persones que he conegut fora 
del meu ámbit professional mai no han 
endevinat que procedeixo del sector del 
qual procedeixo... Per desgracia, l'admi-
nistració de la justicia no es considera, 
en general, un servei preferent. Es un 
mal secular, una constant universal que 
es manifesta de la mateixa manera en 
tots els regims polítics. El problema és 

de falta de pressupoót. No hi ha prou 
mitjans per atendré degudament tots els 
casos judicials, Amh tot i aixo, a Ale-
manya, Anglaterra i els Estats Units, per 
exemple, ais jutjats treballen amb un 
luxe de recursos que, comparar amb la 
precañetat que patim aqui, és increíble. 
Els jutges teñen un estol de secretaris 
enorme. L'administracíó de justicia no 
funcionará mai prou bé mentrc no hi 
hagi una voluntat política decidida i 
auténtica de donar-hi prioritat. 

- Vasté es áecíara un amam apassionat 
de la literatura. Té imenció d'eí,criure 
algún ¡libre! 

- El que m'agrada mes del món és 
llegir i escriure. No em vuU morir sense 
haver escrit com a mínim un Ilibrc. Em 
sembla que tinc coses a dir i les vuU dir. 
Envejo la gent de Uetres. Com a lector, 
sóc un profund admirador de Josep Pía i 
de tots els clássics en general, sobretot 
deis russos. Fujo de les modes literáries 
passatgeres. Comeni;o a teñir molt de-
senvolupat el sentít de l'economia del 
tcmps. Ja no puc perdre'n mes. 

Xevi PUmiis 
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